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Hurá, volejme sláva a tři dny se radujme. Rodiče 
žáků prvních tříd se rozhodně radovali. Ne tak za-
stupitelé obcí Líbeznice, Bašť, Bořanovice, Nová 
Ves, Měšice, Předboj a Zlonín. Neúprosná demogra-
fická studie ukázala už v roce 2018, že bude ne-
zbytně nutné vybudovat další školy, a to ve spolu-
práci výše uvedených obcí. A tak byl v červenci 
2018 založen Dobrovolný svazek obcí Pod Becko-
vem za účelem zajištění základní školní docházky 
pro děti z celého školského obvodu. Starostové obcí 
se dohodli, že předloží Sněmu delegátů (nejvyšší 
orgán svazku obcí – pozn. autora) SWOT analýzu, 
jestli lze nebo nelze na území jejich obce postavit 
školu. A hlavně jak velkou.  

Čas neúprosně běžel. Říjnové volby do obecních 
zastupitelstev přinesly změny a nové starosty bylo 
potřeba seznámit s problematikou nedostatečné 
kapacity základních škol v okolí Prahy. Proto se pro-
táhlo vypracování SWOT analýz a definitivní roz-
hodnutí o stavbě Svazkové školy Pod Beckovem  
se dvěma pracovišti v Bašti a Měšicích padlo až 
v červnu 2020. V Bašti vznikne škola pro 540 žáků 
ve středu obce na místě původního statku s památ-
kově chráněným objektem sýpky podél Hlavní ulice. 
V Měšicích budou pro potřeby školy a 270 žáků 
přestavěny formou „house in house“ barokní hos-
podářské budovy měšického zámku. Novostavba 
tělocvičny bude landartového typu na dvoře pro- 
tějšího křídla zámeckého areálu. „Nebudeme si nic 
nalhávat, byl to tuhý boj o to, kde školy vzniknou,“ 

říká Ludmila Červínová, která jako jediná prošla 
coby projektový a dotační manažer všemi šesti eta-
pami rozšiřování líbeznické školy a dostala na sta-
rost i školu svazkovou. „Dokonce kvůli nesouhlasu 
s výsledkem jeden člen svazku definitivně k 30. lis-
topadu 2023 vystoupil, což nebylo tak docela fér,“ 
dodává projektová vedoucí. 

SVAZKOVÁ ŠKOLA  
POD BECKOVEM 

Překážky jsou sice od toho, aby se překonávaly, ale 
co je moc, to je příliš. Ačkoli se podařilo Svazkové 
škole Pod Beckovem zařadit mezi šest adresných 
projektů výstavby škol v prstenci okolo Prahy tzv. 
Prstenec II (jediná dotační výzva na podporu vý-
stavby nových škol byla od Ministerstva mládeže, 
školství a tělovýchovy), podrobná finanční analýza 
ukázala, že výše dotace je absolutně nedostatečná. 
Celkové náklady se vyšplhaly k 1,1 miliardy korun. 
Přišel covid, ekonomická krize a válka na Ukrajině, 
což raketově zvýšilo ceny stavebních materiálů, 
prací i veškerých energetických vstupů. Kde vzít 
a nekrást? Intenzivně jednat a jednat a prosit a pře-
svědčovat. 

Podle demografické prognózy v roce 2022 ne-
bude kapacita ZŠ a ZUŠ Líbeznice stačit. Prognóza 

se naplnila do puntíku. „Na jaře 2022 přišlo k zá-
pisu do první třídy 288 dětí a zapsali jsme 233 dětí, 
pro které jsme opět otevřeli sedm prvních tříd v lí-
beznické škole. Bohužel jsme tak museli učit téměř 
34 prvňáčků v každé třídě. Bylo to velmi náročné 
nejen pro děti a jejich rodiče, ale především pro uči-
tele. Všem moc děkuju. Původní předpoklady Svaz- 
ku obcí, že budeme mít novou školu v září 2022, 
se bohužel nenaplnily. A když v roce 2023 přišlo 
k zápisu 273 dětí a líbeznická škola měla možnost 
otevřít ve svých budovách jen dvě první třídy, začali 
jsme ve spolupráci se starosty spádových obcí hle-
dat vhodné prostory mimo Líbeznice. Díky neuvě- 
řitelnému úsilí všech se podařilo otevřít dvě plno-
hodnotné třídy v Komunitním centru Bašť, jednu 
v Komunitním centru Archa v Líbeznicích, jednu 
třídu v soukromé škole v Kojeticích a dvě malé třídy 
v Centru volného času v Měšicích,“ shrnuje sou-
časný stav ředitel největší české základní školy Fran-
tišek Grunt. „K letošnímu zápisu méně dětí určitě 
nepřijde, a tak budeme muset ještě pro školní rok 
2024/2025 improvizovat. Důležitým světýlkem na 
konci tunelu je zásadní průlom ve stavbě nové svaz-
kové školy – v únoru byly zahájeny stavební práce 
na škole v Bašti,“ doplňuje ředitel školy. 

Jenže než stavba mohla být zahájena, prošel si 
celý pracovní tým svazkové školy strastiplnou ces-
tou. Nejprve bylo nutno přesvědčit poskytovatele 

TÉMA MĚSÍCE

PROCHÁZKA RŮŽOVÝM SADEM? ANI NÁHODOU

V září 2019 se slavnostně otevřela nová budova základní školy pro 600 žáků s názvem Neorondel. Skoro navlas za dva roky od doby, kdy byla vy-
hlášena architektonická soutěž na dostavbu nového pavilonu ZŠ a ZUŠ Líbeznice. To byl fofr. Přesně 11 měsíců od doby, kdy rada obce Líbeznice 
odsouhlasila vyhlášení soutěže, byla stavba Neorondelu zahájena. A za dalších 12 měsíců byla škola pro 600 žáků otevřena. Neuvěřitelné. 

Pokračování na straně 3

Stavba školy začala bouráním foto -lč-
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ROZHOVOR

Zuzana Králová                                  foto archiv ZK 

logopedická. S pexesem jsem schopná pracovat ve-
lice variabilně a vymyslet několik způsobů, jak jej lze 
použít k rozvoji té oblasti, kterou právě rozvinout  
potřebujeme. Dále ráda využívám logopedická Člo-
věče nezlob se, protože hry s figurkami a kostkou 
jsou u dětí velice oblíbené. 

Z čeho, popřípadě jak se připravujete do 
práce? Máte třeba nějaké publikace, ze 
kterých čerpáte nejvíce? A kolik přibližně 
času trávíte přípravami na práci s klienty 
(pacienty)? 

Za ta léta a díky zkušenostem už se připravovat tolik 
nemusím. Mám v hlavě nějaký svůj systém, podle kte-
rého pracuji. Když si dítě osvojí určitou dovednost, 
kterou zrovna trénujeme, vím, kam ho posunout dál 
a jaký typ úkolu následně zvolit. Příprava ani kolikrát 
není možná, protože aktuální stav řeči zjistím opravdu 
až na začátku terapie, až ve chvíli, kdy pacient pro-
mluví. Podstatně více času mi zabere psaní zápisů  
do karet, to kolikrát dopisuji večer doma, protože za 
půl hodiny, kterou mám vyhrazenou na jednoho 
pacienta, vše nestihnu. Také se snažím poskytnout 
dostatek materiálů na domácí přípravu, takže ještě 
večer rozesílám e-maily. Kdo ke mně dochází, ví, 
že obdržení e-mailu kolem půlnoci není nic výji-
mečného. Takže více času mi zabere administrativa 
s prací spojená než samotná práce a příprava na ni. 

Mám pár oblíbených logopedických publikací, 
ze kterých kopíruji pracovní listy a zadávám úkoly 
na domácí přípravu. Trh je zaplaven logopedickými 
knihami a sešity, já však vyhledávám jen ty, jejichž 
autorky znám a vím, že jsou to kvalitní klinické lo-
gopedky. Ty pak také doporučuji rodičům. 

Nejen prací je člověk živ. Jak vy relaxujete 
a nabíjíte baterky?  

Oba s manželem máme náročná povolání, takže je 
důležité držet si určitý odstup a nevěnovat práci 
maximum času, chceme mít i čas pro sebe a pro své 
blízké. Nejraději tedy trávím volný čas se svou rodi-
nou. Máme dvě malé děti, které se snažíme vést ke 
sportu a k aktivnímu trávení volného času. Takže 
často vyrážíme na výlety po okolí, jezdíme na kole, 
v létě k moři a v zimě lyžujeme. Rádi trávíme čas 
i na českých horách, v každém ročním období, 
třeba i s přáteli. Také spánek považuji za velice dů-
ležitou součást odpočinku. 

Děkuji za rozhovor. 

František Grunt

LOGOPEDIE JE MOJE SRDEČNÍ 
ZÁLEŽITOST  
Již druhým rokem provozuje ve zdravotním středisku logopedickou praxi Mgr. Zuzana Králová. 
Logopedii se věnuje již 11 let, vystudovala speciální pedagogiku na Masarykově univerzitě v Brně, 
v roce 2017 úspěšně složila atestační zkoušku a stala se klinickou logopedkou. Proč jí učarovala 
právě logopedie, jak se dostala do Líbeznic a s čím vším svým klientům (pacientům) pomáhá, se 
dočtete v následujícím rozhovoru. 

Dne 6. března jsme si připomněli Evropský 
den logopedie. Co tento den znamená pro 
vás i pro logopedii?  

Záměrem založení Evropského dne logopedie bylo 
zvýšení povědomí lidí o profesi klinického logopeda 
v Evropě. Tento rok je věnován tématu spolupráce 
s odborníky a pečovateli. V tento den se Asociace kli-
nických logopedů České republiky (profesní spolek, 
který sdružuje klinické logopedy a logopedy pracující 
ve zdravotnictví) snaží o větší osvětu široké veřejnosti 
prostřednictvím různých akcí, seminářů a webinářů 
na dané téma. Z mé strany probíhá určitá edukace 
společnosti neustále, protože často narážím na zažité 
mýty, které je potřeba vyvracet.  

Proč jste rozhodla studovat logopedii? 

Jako malá jsem také navštěvovala logopedii a líbilo 
se mi, s jakou lehkostí a samozřejmostí mě paní  
logopedka to „r“ naučila. Na tohle „kouzlo“ jsem 
si vzpomněla o mnoho let později a byla jsem roz-
hodnutá prozkoumat, jak řeč a všechno kolem ní 
funguje. 

Co vás na vysoké škole o logopedii naučili 
a co ne?  

Vysoká škola vám dá potřebné teoretické základy, bez 
kterých se v praxi neobejdete. Ale mnohem více jsem 
se naučila skrze vlastní děti a v rámci předatestační 
přípravy, kde jsem navštěvovala různá pracoviště, pra-
covala s lidmi různých věkových kategorií a s různými 
diagnózami. Logopedie je mnohem obsáhlejší obor, 
netýká se jen nesprávné výslovnosti, což spousta lidí 
ani netuší. Mají představu, že učíme děti hlavně vy-
vozovat hlásky, ale není to tak jednoduché. Za ne-
správnou výslovností se může skrývat mnohem hlubší 
problém, který v rámci diferenciální diagnostiky mu-
síme odhalit. Proto je potřeba opravdu řadu let stu-
dovat a celoživotně se vzdělávat, ať má logoped pře-
hled a na pacienta pohlíží komplexně. 

Co pro vás vlastně logopedie znamená? Jak 
se pozná dobrý logoped?  

Logopedie je moje srdeční záležitost, mám ji ráda. 
Svou práci dělám s velkou chutí a snad je to i znát. 
Baví mě sledovat, jak se pod mým vedením děti, ale 
i dospělí rozvíjejí a zlepšují se jejich řečové schopnosti. 
Podle mě se dobrý logoped pozná právě tak, že 
oboru rozumí, umí předat tu velkou spoustu naby-
tých schopností a dovedností a umí pracovat se všemi 
diagnózami a lidmi všech věkových kategorií. Není 
jednoduché zaujmout malé děti, vytvořit pro ně 
místo, kde se není čeho bát a kde se musí cítit dobře. 
Proto je pro mě největší odměnou, když se ke mně 
děti těší a pracují se mnou rády. Dobrý logoped musí 
být i dobrý diagnostik. Správná diagnostika je základ 
a klinický logoped je v mnoha případech první, kdo 
musí předpokládanou diagnózu vyřknout a iniciovat 
další vyšetření pro její případné potvrzení či vyvrácení.  

Jakým způsobem vás osud zavál k nám do  
Líbeznic?  

Pocházím z Opavy a před 13 lety jsem odešla do 
Prahy, kde jsem se seznámila se svým manželem. 
Když se nám pak po čase narodily děti, přemýšleli 
jsme o přesunu z Prahy někam za město, do do-

mečku. Líbila se nám zdejší lokalita, naskytla se vý-
borná nabídka na koupi pozemku a tím jsem se do-
stala do vedlejší obce – Hovorčovic. A když jsem se 
po rodičovské dovolené rozhodovala, kde budu po-
kračovat ve své práci, protože předtím jsem pracovala 
jako zaměstnaný logoped v Mladé Boleslavi a dojíž-
dění se stalo neslučitelné s péčí o rodinu, zkusila jsem 
se zeptat na volnou ordinaci ve zdravotním středisku 
v Líbeznicích, kde bych si založila vlastní praxi. Sho-
dou okolností volná ordinace byla, o rozšíření zdra-
votnických služeb obec měla zájem, a tak s velkou 
podporou manžela začalo vyřizování všeho potřeb-
ného, abych mohla v únoru 2022 otevřít. 

V Líbeznicích máte ordinaci již dva roky. Jak 
je hodnotíte? Máte napilno? 

Hodnotím to velice kladně, jsem zde spokojená 
a pořád nemůžu uvěřit tomu, že vše šlo relativně 
hladce. Klinická logopedie je v okolí Prahy velmi málo 
zastoupená, celkově je nás málo, takže jsem počítala 
s tím, že zájem bude. Nyní musím ale trochu zvolnit 
s přijímáním nových pacientů, nechci, aby prodlevy 
mezi návštěvami byly delší než čtyři týdny, a chci si 
opravdu pamatovat všechny, co ke mně docházejí, 
chci je všechny dobře znát, abych se do nich mohla 
lépe vcítit a více jim pomoct. I tak za ten měsíc mou 
ordinaci navštíví zhruba 200 lidí. Práce mám tedy 
dost, na nezájem si nemůžu stěžovat. Dalo by se říct, 
že realita má očekávání vcelku rychle předčila. 

S čím vším se na vás mohou klienti (pacienti) 
obracet?  

Pokud dítě nemluví včas a správně, případně nemluví-
li vůbec, je načase vyhledat odbornou pomoc. Stejně 
tak dospělí mohou náhle ztratit schopnost dorozu-
mívat se mluvenou, čtenou nebo psanou řečí, ať už 
po úrazu, nebo po nemoci, a pak navštěvují klinickou 
logopedii. Logopedie se zabývá problematikou naru-
šené komunikační schopnosti u všech věkových ka-
tegorií, spektrum diagnóz je opravdu pestré. 

A jaké je složení vašich klientů (pacientů) zde 
v Líbeznicích?  

Nejvíce mám v péči samozřejmě děti s nesprávnou 
výslovností. Také se na mě obracejí rodiče, jejichž dítě 
ve třech letech nemluví nebo mluví velmi málo. Pod-
statnou část tvoří i děti s neurovývojovými poruchami 
řeči, s neplynulostí i s řečovými poruchami vznikajícími 
v důsledku jiného dominantního postižení. Mám i do-
spělé pacienty po cévní mozkové příhodě, po úrazu. 
Je to průřez prakticky vším, čím se logopedie zabývá. 

Máte nějakou oblíbenou logopedickou po-
můcku, se kterou pracujete?  

Ve své praxi se snažím využívat pomůcky a hračky, 
které má každý doma, ukazovat, že lze využít běžnou 
věc jiným způsobem. Snažím se rodičům ukázat i jiné 
formy práce s dítětem než jen sedět u stolu a opako-
vat slova, to pak nebaví ani děti, ani mě. Mám samo-
zřejmě i pomůcky speciální, které mi práci ulehčí, na-
příklad rotavibrátor (pomůcka, která vyvodí kmit 
hrotu jazyka u hlásky „r“), ale snažím se je využívat 
minimálně, protože to nejsou kolikrát věci, které by 
měli rodiče vlastnit a musí to umět i bez nich. Mám 
ráda různá pexesa, to je výborná věc a ani nemusí být 
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Dokončení ze strany 1

dotace, že alokované prostředky nemohou v žád-
ném případě pokrýt 85 % uznatelných nákladů při 
limitu poskytnuté dotace 750 000 Kč na jednoho 
žáka. „Prvním postupným úspěchem bylo, když vy-
hlášená výzva zvedla limit dotace na 800 000 Kč na 
žáka. Ale pořád to bylo nedostatečné,“ říká před-
seda svazku obcí Jan Havlíček. „I pracovníci Minis-
terstva školství si byli vědomi nárůstu cen ve staveb-
nictví, ale protože o navýšení alokovaných peněz 
rozhoduje Ministerstvo financí a to vycházelo při sta-
novení nákladů z jedné ukončené soutěže na zho-
tovitele školy v Ondřejově (tady vysoutěžená cena  
vygenerovala náklady na žáka dokonce nižší než  
800 000 Kč – pozn.autora), potřebovali od nás získat 
dostatečné podklady pro navýšení. Dle dohody jsme 
začátkem srpna 2022 podali žádost o dotaci. Úmluva 
byla, že v případě navýšení limitu dotace stáhneme 
žádost zpět a podáme novou do upravené výzvy.  
Po mnoha měsících vyjednávání a přesvědčování 
o nutnosti navýšení dotace jsme se v listopadu 2022 
dočkali zveřejnění nové výzvy s dotačním limitem  
1 100 000 Kč na žáka. A podali novou žádost o do-
taci,“ shrnuje anabázi Jan Havlíček. V lednu 2023 
jsme obdrželi z Ministerstva školství tzv. Registraci 
akce na maximální možnou výši dotace. Jo! 

„A 19. prosince 2023 jsme dosáhli první mety – 
získali jsme Rozhodnutí o přidělení dotace,“ uzavírá 

tuto administrativní část Ludmila Červínová a do-
dává: „Zatím je toto rozhodnutí vázáno jen na ško- 
lu v Bašti, kde se nám podařilo dokončit výběrové 
řízení na zhotovitele, a po kontrole správnosti jeho 
provedení jak z Ministerstva školství, tak z Minister-
stva financí jsme v lednu 2024 podepsali smlou- 
vu se zhotovitelem stavby, konsorciem společností  
CL-EVANS, s. r. o., a SMP Constuction, a. s. V úterý 
13. února jsme pak předali staveniště a stavba byla 
oficiálně zahájena.“ Suma sumárum 2 296 dní od 
první myšlenky postavit školu v Bašti, 1 308 dní od 
rozhodnutí vyhlásit architektonickou soutěž na pro-
jekt Nová náves Bašť s budovou základní školy až 
po předání staveniště v Bašti. O necelých 1 000 dní 
později (přesně 969 dní), než byla doba od vyhlá-
šení architektonické soutěže na líbeznický Neoron-
del a zahájení stavby. Prostě jiný dotační titul. Posky-
tovatelem dotace bylo tenkrát přímo Ministerstvo 
financí. 

PENÍZE A ZASE PENÍZE 

Ale věřte nebo ne, po celou dobu jsme intenzivně 
pracovali – kontrolní dny s projektanty zpracováva-
jícími projektovou dokumentaci pro stavební povo-
lení a pro i výběr zhotovitele školy v Bašti i Měšicích, 
hledání úspor v nákladech stavby, pátrání po jiných 

dotačních titulech pro snížení vlastního podílu obcí 
(v minimální výši 15 % z maximální dotace), hledání 
bankovního ústavu, který poskytne Svazku obcí 
úvěr, spolupráce při výběrovém řízení na zhotovitele 
školy v Bašti a Měšicích (zde v současnosti probíhá 
již druhé, protože uchazeči předložili nabídky s ne-
akceptovatelnou cenou) a v neposlední řadě pří-
prava náhradních výukových prostor pro naše bu-
doucí prvňáčky. „Chtěl bych tady moc poděkovat 
starostkám Předboje a Baště a vlastně všem tamním 
zastupitelům, kteří s námi projekt výstavby svaz-
kové školy ‚táhnou‘ dál. V těchto dvou obcích při-
nesly obecní volby na podzim 2022 zásadní změny 
a pro nové vedení obcí bylo nutné se důkladně 
s projektem seznámit. Vlastně nejen seznámit, ale 
akceptovat nastavený průběh, zejména co se spo-
lufinancování týká. I díky tomu letos v únoru mohly 
být schváleny i všechny ručitelské smlouvy obcí za 
úvěr svazku, který činí 162 milionů se splatností  
20 let,“ říká předseda svazku Jan Havlíček. 

A jak jste si mohli přečíst v minulém čísle Líbez-
nického zpravodaje ve Slovu starosty, i pro školní rok 
2024/2025 se podaří budoucí prvňáčky umístit. A od 
září 2025 by měla být otevřena škola v Bašti. Je to 
ještě složitá cesta s jednou velkou neznámou, kterou 
je archeologický dohled každého výkopu. Držme si 
společně palce, ať stavbu zdárně dokončíme.  

-lč-

LÍBEZNICE SE LETOS MOHOU TĚŠIT NA 28 RŮZNÝCH AKCÍ  
V grantové výzvě pro rok 2024 na podporu projektů v oblasti kultury, sportu a volnočasových aktivit schválila rada obce poskytnutí dotace na 
všechny přihlášené akce v plné výši v celkové částce 246 500 Kč. Kromě již zavedených akcí se můžeme těšit na akce nové. Poskytnutá částka pro 
tento rok je od začátku tohoto programu rekordní.  

V rámci obecního programu na podporu aktivit 
v oblasti kultury, sportu a volného času, jak se do-
tační titul oficiálně jmenuje, se v letošním roce sešlo 
rekordních 28 žádostí. A to je velice dobrá zpráva. 
V obci totiž máme tolik aktivních spoluobčanů 
a spolků, které neváhají věnovat svůj volný čas na 
přípravu zajímavých aktivit pro ostatní. Prima také 
je, že aktivity jsou určeny pro všechny věkové kate-
gorie, od dětí přes dospělé po seniory. Každý si tak 
určitě najde tu svoji akci. 

Děti se mohou těšit na již zaběhlé akce, jakými 
budou canisterapie, Líbeznický skřítek, dětský kar-
neval na ledu, loučení s prázdninami, pohybové od-
poledne s Andělkami, pekelná hasičárna nebo Hal-
loweenská strašidelná cesta pro děti. Novinkou pak 
bude a vlastně již je Loutkové divadlo, které pro děti 
i pro dospělé vymysleli a hrají naši hasiči. Pod vede-
ním Miroslava Koubka je připraveno loutkové di-
vadlo se šesti loutkovodiči a krásnými kulisami. 
V představení samozřejmě dobro zvítězí nad zlem 
a po každém představení bude následovat i krátká 
osvěta o požární ochraně. V plánu je několik před-
stavení pro širokou veřejnost a spolupráce s mateř-
skou a základní školou.  

Pro seniory se chystá kroužek malování a krou-
žek tvůrčího psaní. Malování pod vedením paní 
Jany Brodské již nějaký čas běží, tvůrčí psaní je no-
vinkou, za kterou stojí paní Jaroslava Onderová. 
Kroužek je určen pro seniory ve věku 63 a více let 
a v plánu je až 20 setkání během roku v prostorách 
MAS Nad Prahou – Tulipán. Účastníci kroužku by 
měli mít zájem o literaturu, divadlo a film a také 
chuť tento svůj zájem a zážitky s ním spojené po-
mocí tvůrčího psaní předávat ostatním. 

Nejvíce akcí je určeno pro sportovce, ať už z řad 
dětí, dospělých, nebo pro celé rodiny. I v letošním 
roce se sportovci mohou těšit na důvěrně známé 
a zavedené akce, které si již v Líbeznicích i širokém 
okolí vybudovaly svoji značku: Vejšlap povodím 
Mratínského potoka pěšky i na kole, Kolem kolem 
Líbeznic, Líbeznické bludičky, Duhové atletické zá-
vody, turnaj v šipkách, volejbalový turnaj, fitness 
day, Podzimní běh na Duhovce, Koloběh, Vánoční 
večerní běh, Vánoční fotbalový turnaj.  

Poslední porce akcí je určena pro všechny vě-
kové kategorie najednou. V Líbeznicích se i letos 
uskuteční Charitativní sraz veteránských automo- 
bilů, výlet po Čechách organizovaný baráčníky, Hal-
loweenská soutěž a Soutěž o nejhezčí truhlík nebo 
předzahrádku – obě akce organizují líbezničtí za-
hrádkáři. V nabídce nechybějí ani dva plesy, skauti 
organizují Námořnický bál a většina líbeznických 
spolků pak spojila své síly do organizace Spolko-
vého benefičního plesu. V předvánoční čas pak tu 
správnou sváteční náladu naladí Líbeznický skřítek 
a Líbeznický adventní kalendář.  

Jak je vidno, nabídka je opravdu pestrá a o zá-
bavu ani letos nebude v Líbeznicích nouze. Podě-
kování patří všem, kdo se do organizace některé 
z výše uvedených akcí pustili a s chutí i láskou je pro 
ostatní připravují.  

Akce, které jsou organizovány v rámci grantu, 
budou samozřejmě doplněny o velké akce organi-
zované obcí, tedy Líbeznické posvícení, Vinné slav-
nosti, Dětský den, obecní plesy a další. Na všech 
akcích se těšíme na vaši návštěvu. 

-na-
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LÍBEZNICKÉ ŠKOLY

ELEKTROMOBILITA PRO ZÁKLADNÍ ŠKOLU  
V areálu školy byla instalována první dobíjecí stanice v Líbeznicích. Škola dobíjecí stanici získala zcela zdarma díky spolupráci s firmami IONT tech, 
s. r. o., českým výrobcem dobíjecích stanic, a Přípojky elektřiny, s. r. o., která se specializuje na instalaci obnovitelných zdrojů a elektromobilitu. 

U školy je tak k dispozici wallbox e:car WALL pro 
nabíjení bateriových i plug-in hybridních vozidel. 
„Díky tělu z masivní 2 mm silné nerezové oceli a de-
signovému krycímu sklu o síle 6 mm je dostatečně 
odolný, a přesto dodává konstrukci vizuální lehkost. 
Stanice je dodána se standardní délkou kabelu 5 m 
a její maximální dobíjecí výkon činí 1 x 22 kW. Ke 
stanici jsme dodali i identifikační RFID karty pro 
spuštění nabíjení,“ popisuje stanici Tomáš Pánek, 
zakladatel společnosti IONT tech, s. r. o. Stanice 
zatím slouží pro interní potřeby školy, zejména pro 
dobíjení elektrického vozu, který škola používá. 
„Jsem moc rád, že jsme mohli podpořit naši obec 
a především kantory darem instalace dobíjecí sta-
nice. Čistá mobilita tam, kde žijeme, a především 
v prostředí, kde se pohybují děti, je středobodem 
existence našeho portálu powerlogic.cz,“ dodává 
Jan Linhart, majitel společnosti Přípojky elektřiny. 

Elektromobilita pro líbeznickou školu je tak plně 
zajištěna také díky spolupráci s Auto Jarov a Das 
WeltAuto, které již od září škole zdarma zapůjčují 
elektromobily značky Volkswagen řady ID. 4 a ID. 5. 
„Oba modely jsou moderní vozidla z řady plně elek-
trických vozidel ID. family. Jsou to elegantní SUV 
vozy s futuristickým designem obohacené o aero-
dynamickou siluetu vozu. Elektromobily podporují 
funkci rychlého nabíjení a také funkci inteligentního 
nabíjení, tzv. battery care systémem. Zapůjčená vo-
zidla jsou vždy vybavena vyšší specifikací výbavy Pro 
Performance 150 kW s kapacitou baterie 77 kWh 
a dojezdem v optimálních podmínkách cca 500 km. 
Inteligentně navržený interiér pak poskytuje dosta-
tek prostoru pro pět osob a velký zavazadlový pro-
stor,“ popisuje modely ID. 4 a ID. 5 Lukáš Novák, 
vedoucí prodeje ojetých vozů Auto Jarov. „Uvedené 
vozy byly vybrány také s ohledem na plány jejich vy-

užití, což je především mobilita zástupců školy mezi 
okolními obcemi, kde se právě výhody elektrického 
vozu využijí nejlépe. Jedná se především o krátké 
trasy s nároky na časté startování, což je nepopira-
telnou výhodou elektrického vozu oproti tradičním 
konvenčním motorům,“ dodává ředitel Das Welt- 
Auto Martin Kadečka.  

„Velkorysá pomoc všech partnerů je pro nás vel-
kým přínosem, ulehčuje nám situaci s logistikou, 
která je spojena s výukou prvních tříd mimo areál 
školy, a automobil využíváme také na přepravu žáků 
na různé celorepublikové akce. Zároveň můžeme 
elektromobilitu zkoušet na 100 % a poznávat trendy, 
které v blízké budoucnosti výrazně ovlivní svět auto-
mobilů,“ doplňuje ke vzájemné spolupráci ředitel 
školy František Grunt.  

-na-

Dobíjecí stanice u školy                                                                                                                                                                                                            foto archiv ZŠ

PRVNÍ ROK 
LEZECKÉ STĚNY 
V LÍBEZNICÍCH  
Je to již rok, co byla ve školní tělocvičně základní 
školy nainstalována lezecká stěna. Stěnu se podařilo 
realizovat ze sponzorských peněz a slouží jak žákům 
základní školy, tak široké veřejnosti. Stěnu pomáhal 
rozjet horolezec Jakub Křeček, v současné době se 
jejímu provozu pro širokou veřejnost věnuje Mirek 
Krejčí. „Dlouho nám chyběl kompetentní člověk, 
který by do světa lezení uvedl příchozí zvědavce 
a nováčky a byl pro ně jistotou při zkoušení tohoto 
sportu. Certifikovaný lezecký instruktor Mirek Krejčí 
toto vše splňuje, a navíc má chuť věnovat svůj volný 
čas na propagaci lezení v Líbeznicích,“ doplňuje ře-
ditel školy František Grunt, který stál za nápadem 
stěnu ve školní tělocvičně postavit. Díky spolupráci 
s panem Krejčím je stěna pro širokou veřejnost ote-
vřena v sobotu jednou za 14 dní od 9 do 12 hodin. 
Zájemci o lezení tak mají jedinečnou možnost si le-
zení vyzkoušet na vlastní kůži a nahlédnout do ver-
tikálního světa beze strachu z výšek. Naučí se zá-

klady bezpečného pohybu na stěně, lezecké pokyny, 
ale ze všeho nejdůležitější je, aby si lezení na stěně 
všichni užili. „Všem návštěvníkům rád poradím. 
Velký zájem o lezení mají nejen děti, ale také je-
jich rodiče. Aby si lezení mohli všichni vyzkoušet, 
na místě rádi zapůjčíme veškeré nutné vybavení, 
s sebou je potřeba jen pevná čistá obuv na pře-
zutí,“ doplňuje lezecký instruktor Mirek Krejčí.  

Na stěně byly původně tři cesty a dvě fixní lana. 
Pro větší atraktivitu a lepší zážitek je nyní připraveno 
celkem pět cest. Zájemci se tak mohou těšit na 
lehké cesty vhodné pro začátečníky a děti i složitější 
výstupy. „Cesty jsou stavěné s rozvahou a s ohle-
dem na každého zájemce. Lezení je při dodržování 
pravidel naprosto bezpečné a prospěšné pro celé 
tělo,“ zve na vyzkoušení lezení Mirek Krejčí. Zá-
jemci se naučí koordinovat pohyby a například 
i správně jistit prvolezce, a to vše pod odborným ve-
dením instruktora s dlouhodobou praxí. Na líbez-
nické stěně si hezky zaleze opravdu každý. „Je ra-
dost vidět děti, jak jsou z lezení nadšené a jejich 
rodiče ještě víc. Zájem o lezení je stále větší a nás 
to samozřejmě těší. Sledujte webové stránky ZŠ Lí-
beznice a sociální sítě, kde se dozvíte vždy aktuální 
termín otevření stěny, a přijďte si lezení vyzkoušet,“ 
uzavírá ředitel školy František Grunt. 

-na- Na líbeznické stěně                       foto Mirek Krejčí
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HISTORICKÉ OKÉNKO

KOŠÍKÁŘ (KOŠINÁŘ)  
Pletení z proutí patřilo ke zcela běžným dovednostem vesnického  
člověka, rozšířené bylo ve většině zemí světa.  

Vesnický člověk byl praktický a dokázal využívat naprosto vše, co jej obklopo-
valo, a tím byly i ohebné větve a kořeny dřevin. Ve zdejším kraji podél potoků 
se daří vrbám různých druhů. Nejčastěji byla pěstována vrba košíkářská (Salix 
viminalis). Tento druh je rozšířen od střední Evropy až po severní Čínu. Jedná 
se o strom nebo keř 5 až 8 m vysoký, se vzpřímenými letorosty. Ale byly využí-
vány i další druhy vrb. 

Košíkářské vrby byly pěstovány v prutnících, kde se vysazovaly do řádků 
blízko sebe ve vzdálenosti cca 60 cm. Sklizeň jednoletých prutů se prováděla 
na počátku zimy, letorosty se odřezávaly nožem a skládaly se do dřevěného 
rámu rovnoběžně na sebe. Po naplnění rámu se svázaly do balíků – otepí. 
Prutník líbeznických košíkářů byl při silnici na Mělnické.  

V Líbeznicích sídlili košíkáři v hospodářství čp. 15 na náměstí, kde měli 
i své učně. Na dvoře byla vodní nádrž, sloužící k máčení nařezaných prutů, 
které zde svázané do otepí čekaly na další zpracování. Z jara, když pruty za-
čínaly jít do mízy, byl čas zbavit je kůry, ale nejpozději do čtyř týdnů od prvních 
známek probuzení. Oloupané pruty se nechávaly zhruba tři dny zaschnout, 
na noc se musely přenést domů, aby zbytečně nenavlhly. Usušené a svázané 
se pak uskladnily v suchu a zakrývaly se, aby si zachovaly bílou barvu. Pokud 
se kůra nestačila odstranit a zaschla, pruty se musely opět máčet, ale již 
v horké vodě, a to tak dlouho, než se kůra opět dala sloupnut. Jenže teplem 
se z ní vylouhovalo barvivo, které obarvilo pruty načerveno. Proto je některé 
košíkářské zboží načervenalé.  

Košíkář vyráběl věci denní potřeby pro hospodářství i pro domácnost jako 
koše na ovoce, brambory, prádlo, nůše, kukaně pro drůbež, řešeta, košťata, 
rohože, klícky na homolky a cestovní koše. Proutěné výrobky byly zastoupeny 
v každém hospodářství a domácnosti.  

Z původně košíkářské dovednosti, kterou běžně provozovali hospodáři, vý-
měnkáři nebo váleční vysloužilci, se postupně vyvinulo řemeslo. Košíkářství 
mělo podporu na šlechtických velkostatcích, kde jejich majitelé zakládali pěs-
tební prutníky, a to většinou na pozemcích podmáčených, které se nedaly vy-
užívat zemědělsky.  

V některých typicky košíkářských krajích, jako je Polabí, se košíkářství stávalo 
živností a byly zakládány košíkářské školy. Střediskem košíkářství bylo Mělnicko, 
kde se vyráběly hlavně košíky pro ovocnáře, ale i korby dětských kočárků a ná-
bytek. 

V Líbeznicích žil v roce 1926 v čp. 140 košíkář Petr Kuchař se ženou Annou. 
Košíkářství jako živnost zde byla spíše výjimkou.  

Hana Bílková 
foto Google

LÍBEZNICKÝ KARNEVAL  
V sobotu 10. března se v hale Na Chrupavce sešli všichni vodníci, princezny, supermani, hulkové, spider-
mani, mimoni, šmoulové, kočky, čarodějky, strojvedoucí, kteří v Líbeznicích žijí, aby si společně zatancovali 
a zasoutěžili. Byl totiž Líbeznický karneval. Rej masek trval dvě hodiny, všichni se do toho pustili s vervou, 
takže sušenka a pitíčko, které při příchodu dostali, se hodily. Parket nebyl ani minutu prázdný a troufám 
si říct, že všichni účastníci si to užili. V závěru se porota ještě shodla na nejlépe zhotoveném převleku 
a první tři masky si odnesly krásný dort. Těšíme se zase za rok.  

Šárka Kettnerová

TÉMA

Proutěný kočár z meziválečného období

Lenka RozporkováJitka ŠafářováJakub Zrzavý
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OBECNÍ POLICIE

OPĚT ODLOŽENÝ ODPAD  
Začátkem března řešili strážníci obecní police opět odložený stavební odpad 
na místě, kam nepatří. Tentokrát to bylo místo tříděného odpadu v ulici Na 
Chrupavce u zdravotního střediska.  

Z kamerových záznamů obce byl zjištěn a následně ztotožněn muž, který 
k místu tříděného odpadu přijel 1. března 2024 v odpoledních hodinách bílou 
dodávkou, ze které postupně vynosil stavební izolaci, kterou naplnil téměř celý 
kontejner na plasty. Následně vynosil několik kusů sádrokartonu, které vhodil 
do kontejneru na papír, a větší kusy sádrokartonu opřel o oplocení místa třídě-
ného odpadu a z místa odjel. Muž byl předvolán na úřadovnu obecní policie 
k podání vysvětlení, kde mu následně strážníci uložili pokutu dle ustanovení  
§ 117 odst. 1 písm. t) zákona č. 541/2020 Sb., o odpadech, a to na samé horní 
hranici zákonné sazby ve výši 10 000 Kč.  

Rudolf Sedlák

MASOPUST 
Nasytit se a pobavit před postním časem předjaří, 
to byl základní cíl masopustu (označovaného také 
jako fašank, ostatky, voračky, voráčí, končiny, kar-
neval), který trval od Tří králů do Popeleční středy. 
Tato tradice vznikla v dobách středověku a oblibu 
si velice rychle našla u všech vrstev obyvatel – od 
nejchudších po bohaté, na venkově i ve městech. 
Také dnešní podoba masopustu, který je zakončen 
maškarním bálem, nabízí především hojnost a veselí 
a slaví se na mnoha místech České republiky. 

Dne 17. února 2024 Baráčníci Líbeznice pořá-
dali maškarní bál ve Žluté kartě, na který byli po-
zváni všichni obyvatelé nejen Líbeznic. Možná si 

řeknete „Baráčníci“, hmm, ale věřte, jsme veselí 
lidé a umíme se bavit. K tanci nám zahrál výborný 
Jan Hovorka, kterého jsme slyšeli poprvé a doufám, 
že ne naposledy. Zahrál nám lidovky, moderní pís-
ničky a i ty, které jsme si nechali zahrát na přání. 
Samozřejmě nesměly chybět Jahody mražený od Ji-
řího Schelingera. Touto vynikající skladbou se vždy 
ukončuje naše taneční zábava. 

Maškarní bál byl o maskách, které se sešly v hoj-
ném počtu. Představily se masky námořníka a ná-
mořnice, benátského páru a pána, Fiony a Shreka, 
Marfuši, zdravotní sestřičky a čertíka. Všechny 
masky byly nádherné a promyšlené. Musím říct, že 
v některých maskách nám bylo po chvíli tance 
pěkně horko, ale každý maskovaný vydržel a nikdo 
neodložil masku před koncem masopustu. Kdo 

z nás už nemohl tancovat, tak si dopřál něco dob-
rého k jídlu a pití.  

A když jsme byli všichni z tance krásně unavení, 
tak na řadu přišla tombola, na kterou se všichni 
zúčastnění těšili a která nesmí chybět na žádném 
maškarním bále ani na baráčnických zábavách. 
Tombola byla velice štědrá ke všem, kdo si zakoupili 
výherní lístek. 

Myslím, že masopustní bál se velice povedl, 
a jestli budete chtít, tak přijďte na naši další baráč-
nickou zábavu, kde se pobavíte, zatancujete si, po-
jíte, popijete a možná i něco vyhrajete.  

Sylva Oliveriusová 
vzdělavatelka OB Líbeznice 

foto Václav Mikoláš

LÍBEZNICKÉ SPOLKY
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ATLETICKÁ ZIMNÍ HALOVÁ SEZONA 2024 
Rok se s rokem sešel a od ledna 2024 jsme už zase naplno naskočili do závodní halové atletické sezony. Zahájili jsme ji hned 2. ledna, kdy jsme 
spolu s ASK Dipoli Černošice, TJ Sokol Roztoky, Atletikou Stará Boleslav a Střelou Žebrák pořádali halové závody na Strahově pro žactvo. Následovaly 
různé závody jednotlivců a také Krajské přebory pro všechny kategorie – mladší žactvo, starší žactvo, dorost a junioři. Letos se přebory konaly 
v halách na Olympu nebo na Strahově. Naši atleti si díky poctivé přípravě vedli výborně a medaile si přivezli ze všech přeborů. Zejména ti starší ale 
na přeborech ladili formu na Mistrovství České republiky (MČR). 

Jako první nás čekalo MČR dorostu a juniorů, jak 
jinak než v Ostravě… Do výběrové kvalifikace se 
dostalo pět atletů – Maruška Kundrátová, Adé- 
la Baumrukrová, Nikča Vilímová, Kuba Strnad 
a Matěj Špicl – celkem v osmi individuálních dis-
ciplínách a k tomu samozřejmě štafeta děvčat, 
kterou ještě posílily Lenka Veselá a Ela Ulrichová. 
Krásné výkony jsme mohli vidět jak v sobotu, tak 
v neděli a z Ostravy si naši dorostenci a junioři do-
vezli dvě 4. místa, další čtyři umístění v první finá-
lové desítce a tři ve finálově republikové dvacítce. 
Máme velikou radost. 

Další mistrovství nás čekalo tentokrát v Praze 
na Olympu, a to MČR žactva, první březnový ví-
kend. Tady se do republikové kvalifikace dostaly 
tři atletky – Lenka Veselá, Ela Ulrichová a Žaneta 
Tichá celkem ve čtyřech disciplínách a pátou dis-
ciplínu, štafetu dívek, posílila ještě Valča Vojpi-
chová. O krásné výsledky opět nebyla nouze 
a z Olympu si Lenka Veselá přivezla titul vicemi-
stryně České republiky ve skoku dalekém 
a k tomu přidala 7. místo v republice v běhu na 
60 m, Ela krásné 9. místo v běhu na 300 m 
a Žanda místo šestnácté, také v běhu na 300 m. 
S napětím jsme čekali na závěrečné štafety. A naše 
děvčata nezklamala. Líbeznická dívčí štafeta žá- 
kyň na 4 x 200 m se umístila na 1. místě 

a dívky tak obhájily loňský titul mistryň České re-
publiky. 

V březnu nás ale také čekal zábavný trénink 
spolu s rodiči v rámci projektu Atletika pro celou 
rodinu. Náš první společný rodinný trénink pro-
běhl v tělocvičně. Letos se nám přihlásil rekordní 
počet rodin, a tak se sešlo neuvěřitelných 31 dětí, 
26 dospěláků a čtyři trenérky. Opět se dala dohro-
mady skvělá parta sympaťáků a sporťáků. Celý 
trénink tak ovládla výborná nálada a pohodová 
atmosféra. Třešničkou na dortu závěru atletické 
abecedy byly Hurvínkovy poskoky, které vždy po-
baví jak děti, tak rodiče. Skupiny rodičů a děti 
mezi sebou také závodily mimo jiné ve slalomu, 
obratnostních disciplínách, skoku z místa, hodu 
pěnovým oštěpem a hodu pěnovými míčky se stu-
hou, které se nakonec ukázaly jako nejzábavnější, 
protože stuha nevyzpytatelně měnila směr hodu. 
Všem parťákům moc děkujeme za společně strá-
vené chvíle a těšíme se na náš druhý trénink, který 
již bude venku na Duhovce. 

Druhý březnový víkend si svůj „výlet“ do Os-
travy užili také zájemci z přípravek a mladšího ža-
ctva. Po čtyřech letech pauzy se v ostravské hale 
konaly závody Kids Atletic Poruba, kde se děti 
mohou potkat i se závodníky ze Slovenska a z Pol-
ska. Nakonec se výpravy do Ostravar Arény zúčast- 

nilo celkem 17 atletů. Většina účastníků zájezdu, 
celkem 12, se do Ostravy vydala spolu s Tomášem 
a Luďkem již v pátek vlakem a v sobotu ráno se 
na stadionu sešli s ostatními. Závody byly celý den 
a opět končily štafetami. Naše děti předvedly 
spoustu skvělých výkonů a osobáčků, ale získaly 
také celkem 11 individuálních medailí – jednu zla-
tou, čtyři stříbrné a šest bronzových. Ze závěreč-
ných štafet přibyly další tři medaile, kdy kluci 
z mladšího žactva vybojovali zlato a dvě dívčí  
štafety se umístily na 1. a 2. místě. Byla krása to 
sledovat. Děti i rodiče byli nadšení. Závodů se 
zúčastnilo celkem 257 dětí z 32 oddílů nejen na-
příč Moravou a dalšími kraji, ale i ze sousedního 
Polska a Slovenska. Pendolino cestou domů do-
slova burácelo dojmy a radostí.  

Teď nás čekají dvě jarní soustředění, jedno na 
technické disciplíny v Nymburce a druhé klasické, 
včetně kopečků. Po čtyřech letech soustředění 
v podhůří Šumavy se „vracíme“ zpět do Mozo-
lova. Mozolovské tréninkové kopečky jsou vyhlá-
šené svou délkou, takže všichni pilně trénují, aby 
náročné běhy zvládli. 

Tým Atletiky Líbeznice 
foto Atletika Líbeznice

Atletika pro rodinu

Kids Atletic Poruba                                                                                                   MČR Ostrava                                                                                                             
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SANTINI 
V KNIHOVNĚ 
V pondělí 26. února jsme ve skautské klubovně v hale 
Na Chrupavce přivítali Stanislava Růžičku, předsedu 
Spolku Putování za Santinim. Pan Růžička nás sezná-
mil se životem Jana Blažeje Santiniho-Aichela, čes-
kého barokního architekta italského původu. Na svět 

přišel na den sv. Blažeje jako nejstarší syn vážené ro-
diny pražského kameníka. Osud k němu nebyl sho-
vívavý, narodil se s tělesnou vadou – byl na část těla 
ochrnutý a chromý, což mu bránilo pokračovat v ot-
cově kariéře. Díky své píli, inteligenci a talentu se však 
zařadil mezi nejvýznamnější české umělce první po-
loviny 18. století. Za 23 let plodného projektantského 
působení navrhl téměř stovku sakrálních, palácových 
i hospodářských staveb. Prokázal vytříbený cit pro za-
členění staveb do krajiny. Vytvářel a dotvářel prostory 
s vynikající akustikou a mimořádnou světelnou cha-

rakteristikou. Mezi nejznámější stavby patří klášter 
Plasy, kaple sv. Anny v Panenských Břežanech, kostel 
sv. Jana Nepomuckého na Zelené Hoře, Kladrubský 
klášter či zámek Karlova Koruna.  

Povídání Stanislava Růžičky bylo natolik poutavé, 
že se skoro 30 posluchačů ani nepohnulo a hodina 
a půl všem přišla jako mžik, a já děkuji za výborně ve-
denou přednášku o tomto geniálním staviteli. 

AD 
foto AD

PODĚKOVÁNÍ  
Dovolte mi, abych touto cestou upřímně poděkovala jednotce sboru dobrovolných hasičů v Líbeznicích za jejich obětavost, 
vstřícnost, aktivní přístup a profesionalitu při řešení navrtané nádrže u mého vozidla dne 14. února 2024. Odpoledne jsem 
svým vozem dojela k místní poště a bohužel jsem zjistila, že mi někdo v noci navrtal nádrž a většina nafty byla pryč. Nejprve 
jsem se obrátila na obecní policii, ale ta mě hned odkázala na policii státní. Policii jsem kontaktovala a také jsem se obrátila 
na místní hasiče, kteří se mi ihned snažili co nejvíce pomoci. Než policie dorazila, tak nám uvařili čaj, nabídli nám útočiště 
ve své hasičárně a snažili se nám pomoci při řešení nepříjemné situace. Také se postarali o zbytek vyteklé nafty, kterou 
zasypali sorbentem. Jakmile nám to policie dovolila, tak mi nádrž vozidla hasiči provizorně pomohli opravit.  

Všichni z jednotky sboru dobrovolných hasičů byli velice milí, vstřícní a bylo vidět, že se nám snaží jakkoli pomoci v té ne-
milé situaci. Ještě jednou bych jim chtěla upřímně poděkovat za jejich profesionální přístup. 

Srdečně děkuji a přeji hezký den.                     
 Tereza Ženčuchová

 

OBECNÍ KNIHOVNA

PODĚKOVÁNÍ
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MUŽI, KTEŘÍ  
VÝZNAMNĚ  
PŘISPĚLI  
K POZNÁNÍ 
O SVĚTĚ 
XIX. 

Matematika a fyzika také potřebovaly organizační 
a institucionální základnu. Bylo třeba orientovat 
školství na přípravu erudovaných matematiků, fy-
ziků a techniků. V Anglii plnila tuto úlohu známá 
Greshamova kolej, založená koncem 16. století fi-
nančníkem a mecenášem Thomasem Greshamem. 
 
Thomas Gresham (1519–1579) byl anglický ob-
chodník a finančník, zakladatel londýnské Králov-
ské burzy. Pracoval zejména pro krále Eduarda VI. 
a jeho nevlastní sestry Marii I. a Alžbětu I. Vystudo-
val univerzitu v Cambridge a získal také právnické 
vzdělání. V roce 1551, když se anglická vláda do-
stala do finančních potíží, vyžádala si Greshamovy 
rady a umožnila mu provést jeho návrhy. Zasadil se 
o zvýšení hodnoty libry šterlinků na antverpské 
burze. Král Eduard VI. se tak zbavil téměř všech 
dluhů. Roku 1565 Gresham na vlastní náklady vy-
budoval londýnskou Královskou burzu. Inspiroval se 
přitom právě vzhledem burzy v Antverpách (kde 
strávil podstatnou část života), která začala jako 
první na světě fungovat o 30 let dříve. 

Greshamova kolej byla v podstatě soukromá  
vysoká škola, na níž se vyučovalo anglicky a bez-
platně, a to především geometrii, fyzice a astro- 
nomii. Profesoři zde byli placeni lépe než na uni- 
verzitách v Oxfordu a Cambridgi a byli mezi nimi 
například i zdokonalitel logaritmických výpočtů 
a autor rozsáhlých matematických tabulek Henry 
Briggs (1561–1630), který zde učil 23 let a učinil 

OKÉNKO DO KNIHOVNY 
Beate Rygiert: Dům knih 

 
Berlín, zlatá dvacátá léta minulého století. Do nakladatelského domu Ullstein přichází rozvedená novinářka 
Rosalie, která je zároveň nejlepší přítelkyní redaktorky a úspěšné spisovatelky Vicky Baumové. Když se 
krásná a zároveň chytrá Rosalie na jednom banketu náhodou setká s generálním ředitelem nakladatelského 
impéria Franzem Ullsteinem, okamžitě mu učaruje. Z pohádkového setkání se však postupně vyvíjí skandál. 
Milostné aféry, kariéra, špionáž – témata, která se tak často objevují na titulních stranách novin a časopisů 
z produkce nakladatelského domu Ullstein – se nyní stávají ústředním tématem jejich rodiny.

LETOPISY OBCE 
LÍBEZNICE 
XXXIII. 
Pokračování z životopisu faráře J. V. Paroubka 

Tak k. p., kdo dříve z těch dvou snědl polévku, pravil 
jemu: „Jdi, holečku, nyní do kuchyně. Tam tobě dá 
hospodyně maso hovězí; to sem na stůl přineseš, ale 

OBECNÍ KNIHOVNA

Z LÍBEZNICKÉ KRONIKY

OKÉNKO DO KNIHOVNY

dej pozor, abys to neupustil.“ Pro jiné jídlo zase druhý 
školák jíti musel, a tak oba školáci neb obě školačky 
v nošení jídel na stůl střídati se museli. Jestli z nich ně-
který při stole hlavu sklopenou, obě ruce pod stolem 
míval, tu jej z toho káral a pravil: „Vidíš, můj holečku, 
to není žádný způsob při stole sedět, musíš pěkně 
míti hlavu vzhůru, když nejíš, a levou ruku na stole 
položenou, pravou pak rukou, když mluvíš, se roz-
kládá.“ Po jídle měl Paroubek obyčej se dříve jednoho, 
pak druhého takto tázati: „Jakpak tobě chutnalo?“ 
Načež musel školák odpověděti: „Poníženě děkuji,  
velebný pane, dobře buď Pán Bůh pochválen!“ Pak 
zase jej (velebného pána) jeden po druhém se tázali 
takto: „Velebný pane, jak jim chutnalo?“ Odpověděl: 
„I dobře, buď Pán Bůh z toho pochválen!“ 

Byl velmi bedlivý ve škole; staral se o to, by mlá-
dež duchovních písní zpívala a v náboženství a li-
terním učení se cvičila. Museli žáci, kteří ve psaní 
ve škole se cvičili (neb tehdáž všecka mládež ve 
psaní se necvičila), jednou za měsíc do fary jíti a svá 
psaní panu faráři podati, jenž se přesvědčiti chtěl, 
jaký kdo prospěch ve psaní činí. 

Paroubek založil fundaci 500 zl. stříbra, z kte-
rých úrok ročně každý líbeznický školní učitel béře, 
by dítky chudé darmo liternímu umění, jakož i také 
v muzice vyučoval. 

Bylť dobrotivým a pravým otcem nemocných, 
jenž je každého dne navštěvoval a chudým nemoc-
ným každodenně jídla posílal. 

AD

z této školy centrum anglické matematiky, které 
podporovalo mimo jiné i myšlenky Johannese Kep- 
lera. 

Nebo věhlasný matematik, astronom a architekt 
Christopher Wren (1632–1723), který absolvo- 
val Wadhamovu kolej Oxfordské univerzity, navrhl 
53 londýnských kostelů včetně katedrály sv. Pavla, 
věnoval se též navrhování významných světských 
budov. Má také největší zásluhu na obnově Lon-
dýna po osudovém požáru v roce 1666. (Za zajíma-
vost stojí i to, že se dožil 90 let.) 

Absolventi i učitelé Greshamovy koleje pak 
často přecházeli do Oxfordu a Cambridge a zaklá-
dali tam katedry přírodních věd, zaměřené na pod-
poru vědecko-technického pokroku. 

V 17. století vznikají také akademie věd moder-
ního typu, podporované státem a panovníky. Tyto 
akademie si přímo programově ukládají nezabývat 
se scholastickým spekulováním, planým filozofo- 
váním a vůbec humanitními obory, ale zaměřovat 
se na matematiku, fyziku, astronomii a jejich tech-
nické aplikace. Na zasedání těchto akademií se také 
stalo zvykem pravidelně předvádět nové fyzikální 
objevy, přístroje a seznamovat s novými experi-
menty. Jednou z takových novodobých akademií 
byla italská Accademia dei Lincei, založená v Římě 
roku 1603. Název dei Lincei (rysí) byl vybrán z knihy 
Giambattisty della Porty Magia Naturalis, na jejíž 
obálce byla vyobrazena tato kočkovitá šelma se 
slovy: „… s očima podobnýma rysu zkoumá věci, 
jež se odhalují tak, že když je pozoroval, může je 
nadšeně použít.“ Symboly akademie byli dva živo-
čichové s ostrým zrakem – rys a orel. Členem této 
akademie byl i Galileo Galilei. 

Vědecké akademie a soukromé učené společ-
nosti se rodily v Evropě jako houby po dešti a brzy 
jich bylo přes 500. 

Zásluhu o vznik francouzské akademie věd má 
osvícený ministr krále Ludvíka IV. Jean Baptiste 
Colbert (1619–1683), který ráznými reformami 
povznesl hospodářskou a vojenskou moc Francie. 

Francouzská Královská akademie věd vznikla 
královským dekretem v roce 1666, měla dvě sekce, 
matematickou a fyzikální, a jako její spoluzakladatel 
byl z Holandska přizván fyzik Christiaan Huygens 
(1629–1695), význačný fyzik, matematik, astro-
nom. K jeho zásluhám patří teleskopická pozoro-
vání vesmíru, díky nimž vysvětlil povahu prstenců 
kolem Saturnu a objevil jeho měsíc Titan. Věnoval 

se pokusům s měřením času, jako byl vynález kyva-
dlových hodin, či výzkumům optiky a odstředivé 
síly. 

Jako další následovaly v Evropě Pruská akademie 
věd v Berlíně, založená Fridrichem I. roku 1700 pů-
vodně jako Kurfiřtská braniborská vědecká společ-
nost, a ruská Carská akademie věd v Petrohradě, 
založená Petrem Velikým roku 1724, která spojo-
vala výzkum a výuku. Ideovým poradcem obou 
těchto akademií byl německý matematik Leibniz. 

Gottfried Wilhelm Leibniz (1646–1716) byl 
německý filozof, vědec, matematik a teolog píšící 
převážně v latině a francouzštině. Zaujímá důležité 
místo v dějinách filozofie a dějinách matematiky. 
Nezávisle na Isaacu Newtonovi objevil integrální 
kalkulus a jeho způsob zápisu se používá dodnes. 
Výrazně také přispěl k rozvoji fyziky a techniky 
a předznamenal myšlenkové pochody, které se poz-
ději projevily v biologii, medicíně, geologii, teorii 
pravděpodobnosti, psychologii, jazykovědě či infor-
matice. Věnoval se i politice, právu, etice, teologii 
a historii. 

Sedmnácté století je také obdobím vášnivých 
vědeckých sporů, osočování a antipatií, kdy se pro-
jevují lidské vlastnosti a slabosti vědců a z tohoto 
„kvasu“ se teprve rodí vědecká pravda a nové vě-
decké poznatky. 

 
/zdroje: internet, Wikipedie, I. Štoll – Dějiny fyziky/ 

AD 
foto Google

Thomas Gresham
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ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU  
NA SKLÁDKU! 

Vyklízíme: sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd. 
Naložíme a odvezeme nepotřebné věci  

za rozumnou cenu. 

STĚHOVÁNÍ 
Tel.: 773 484 056 
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LITERÁRNÍ HRÁTKY 
 

Seniorky a senioři, toto je pozvánka pro Vás!!! 
 
Možná Vám chybí chvilka při poslechu oblíbené knihy, možná 
máte chuť si starý případně nový zážitek zachytit v pomíjivosti 
času a později se k němu znovu vrátit a znovu si prožitou chvilku 
připomenout a podělit se s ostatními. Jiné a další možnosti Vám 
chci nabídnout v „Kroužku pro seniory při kávičce“. 
Před dvěma lety jsem takto podobně oslovila seniory s nabídkou 
malování. Nabízím Vám, navštivte naši výstavku v prostorách 
MAS nad Prahou v budově pošty, v přízemí a uvidíte, jak se senior -
kám a seniorovi daří. Výstavku je možno shlédnout ve čtvrtek 
mezi 14.00–16.00 hodinou. 
Moje nabídka se týká tvůrčího psaní. Nelekejte se názvu. Opravdu, 
ale opravdu nejde o žádný literární výkon („i když, kdo ví“), ale 
o příjemné posezení se čtením popř. více se dovíte na setkání dne 
3. 4. 2024 v prostorách MAS nad Prahou v budově pošty, přízemí 
(Tulipán) od 14.00 hodin. 
 

Přihlásit se můžete do konce dubna 2024. 
 

Mobil: 728 777 820 – Jaroslava Onderová 
 

Srdečně Vás zvu a už se těším.
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K A L E N D Á Ř  A K C Í  2 0 2 4

 6. 4.  JARNÍ FITNESS S OLGOU ŠÍPKOVOU 
– Sportovní hala Na Chrupavce 

13. 4.  DISKOTÉKA NA CHRUPAVCE  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

20. 4.  ŠIPKOVÝ TURNAJ VARAN CUP  
– Véčko 

20. 4.  DUHOVÉ ATLETICKÉ ZÁVODY  
PRO DĚTI 

30. 4.  ČARODĚJNICE  
– Areál zdraví 

 4. 5. Spolkový ples  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

11. 5.  Farmářské trhy – Mírové náměstí 

25. 5.  Farmářské trhy  
– Mírové náměstí 

26. 5.  Kolem kolem Líbeznic  
– Areál zdraví

Obec Líbeznice Spolkové akce, ostatní akce nebo akce  
pořádané z grantu pro kulturu a sport

26. 5.  Pohybové odpoledne s Andělkami  
– Sportovní hala Na Chrupavce 

 1. 6.  Dětský den  
– Areál zdraví 

 8. 6.  Farmářské trhy  
– Mírové náměstí 

 9. 6.  Líbeznické bludičky  
– Areál zdraví 

 9. 6.  Charitativní sraz automobilových  
veteránů – Mírové náměstí 

22. 6. Farmářské trhy  
– Mírové náměstí 

24. 8.  Country večer  
– Areál zdraví 

31. 8.  Líbeznický koloběh  
– Areál zdraví

Atletika Líbeznice


